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a r m a n m e l i . i r سخنگوی وزارت امور خارجه:

عراق باید از اماکن 
دیپلماتیک ایران صیانت کند

 هدف مذاکرات تهران-ریاض امور دوجانبه 
و منطقه ای است

گفت و گــــو
یوسف مولایی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 مصوبه شورای نگهبان
 تفسیر قانون نیست، قانون گذاری ست
 کوتاهی مجلس منجر به مصوبه شورای نگهبان شد
  اقدام رئیس جمهوری در رد مصوبه شورای نگهبان 

صحیح است

سخنگوی وزارت امور خارجه  در نشست خبری 
خود در ارتباط با تعرضی که شب گذشته از سوی 
برخی از افراد به سرکنسولگری ایران در کربلا 
صورت گرفت، گفت: متأسفانه شب گذشته عده ای 
به کنسولگری ایران در کربلا تعرض داشتند. از همان 
ابتدا سرکنسولگری ایران در کربلا و سفارت ایران در 
بغداد با مراجع ذی ربط در این منطقه ارتباط گرفتند 
و نیروهای امنیتی با این افراد ناشناس که اقدام به 
تعرض کرده بودند، برخورد کردند. ایسنا نوشت، 
سعید خطیب زاده  بیان کرد: جمهوری اسلامی 
ایران حمله به اماکن دیپلماتیک خود را محکوم 
می کند و در چارچوب کنوانسیون ۱۹۶۱ انتظار 
داریم که دولت عراق به وظایف خود در صیانت از 
اماکن دیپلماتیک ایران با کمال دقت، عمل کند. 
وی  در ارتباط با گزارش منتشر شده از سوی رسانه 
یاهونیوز در مورد ترور سردار سلیمانی و ادعای 
دخالت برخی از سرویس های اطلاعاتی منطقه در این 
ترور اظهار کرد: مسیر پرونده ترور شهید سلیمانی در 
قوه قضائیه، مجامع بین المللی و همچنین در جریان 
گفت وگوهای دوجانبه حقوقی و سیاسی با دولت 
عراق در حال پیگیری است. بسیاری از گزارش برای 
ما پوشیده نیست و راستی آزمایی هایی در مورد آنها 
در مراجع مربوط به خودش یا انجام شده یا در حال 
انجام است. وی ادامه داد: موضع ما همان است که 
قبلا گفته ایم. تمام کسانی که مستقیم و غیرمستقیم 
در هر کشوری در این ترور ناجوانمردانه و بزدلانه 
شرکت داشته اند مسئولیت کیفری و قضایی دارند و 
مراجع ذی ربط پرونده های آنها را در دست دارند و در 
مسیر خودش با آنها برخورد می شود. خطیب زاده در 
ارتباط با اظهارات اخیر سیدعباس عراقچی رئیس تیم 
مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین مبنی بر اینکه 
این احتمال وجود دارد که توافق صورت گرفته بین 
ایران و آژانس تمدید شود، گفت: در مورد آنچه آقای 
عراقچی اعلام کرده اند موضوع این است که قانون 
مجلس الزام آور است و زمان توافق شده در خصوص 
توافق بین ایران و آژانس نیز قطعی است. طبیعی 
است که چون ما عجله ای برای به سرانجام رساندن 
گفت وگوها نداریم، ضمن اینکه از فرسایشی شدن 
آن جلوگیری می کنیم، نمی خواهیم هیچ تاریخی 
مانع از این شود که دستورالعمل های اجرایی تهران 
برای تیم مذاکره کننده کشورمان در وین به صورت 
دقیق عملیاتی نشود. این دیپلمات ارشد کشورمان 
اظهار داشت: طبیعی است که در این ارتباط تیم 
مذاکره کننده هسته ای کشورمان تصمیم گیر نیست و 
تصمیمات در این خصوص در تهران صورت می گیرد. 
سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با روند مذاکرات 
وین و برخی از اظهارنظرهای نمایندگان مجلس در 
ارتباط با این مذاکرات تصریح کرد: سیاست جمهوری 
اسلامی ایران در خصوص گفت وگوهای فنی که 
در وین جریان دارد کاملا روشن و در چارچوب 
سیاست های عالی نظام و دستورالعمل های اجرایی 
تهران انجام می شود. تیم مذاکره کننده با دقت این 
سیاست ها را عملی کرده و به پیش می برد و گزارشات 
خود را به صورت روزانه به مراجع ذی ربط در این 

زمینه اعلام می کند. 
 گفت وگوهای دوجانبه تهران و ریاض 

سخنگوی وزارت خارجه در مورد اخبار منتشر 
شده مبنی بر اینکه دور جدیدی از گفت وگوها بین 
تهران و ریاض در فضای مناسبی برگزار شده و 
مقامات سعودی نیز در وزارت خارجه این کشور 
انجام مذاکرات بین تهران و ریاض را تأیید کرده اند، 
تصریح کرد: گفت وگوها بین تهران و ریاض هم مسائل 
دو جانبه و هم منطقه ای بوده است. ما همواره از انجام 
چنین گفت وگوهایی در هر سطح و شکلی استقبال 
کرده ایم و این سیاست جدیدی نیست. وی ادامه 
داد: باید اجازه بدهیم تا نتایج گفت وگوها را ببینیم و 
براساس نتایج این گفت وگوها، تصمیم گیری و قضاوت 
کنیم. اکنون زود است که در مورد نتایج و مسائل 
مربوط به این گفت وگوها اظهارنظری صورت بگیرد. 
خطیب زاده در ارتباط با اخبار منتشر شده در برخی 
از رسانه ها در مورد سفر احتمال ظریف به امارات و 
همچنین روابط دو کشور گفت: ما با امارات متحده 
عربی روابط دیپلماتیک داشته ایم و هیچ گاه این 
روابط قطع نشده است. این دیپلمات ارشد کشورمان 
همچنین در مورد اظهارات مجتبی ذوالنوری، یکی از 
نمایندگان مجلس مبنی بر اینکه اظهارات اخیر ظریف 
در فایل صوتی منتشر شده باعث شده است که چین 
و روسیه در مذاکرات وین پشت ایران را خالی کنند، 
تأکید کرد: آقای ذوالنوری اظهارنظرهای شخصی 
خود را مطرح کرده و این نظرات شخصی زاویه جدی 
با آنچه با وین در جریان است، دارد و ایشان به عنوان 
یک نماینده محترم مجلس نظر شخصی خود را بیان 
کرده است. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد 
اظهارات مطرح شده به نقل از مقامات آمریکایی در 
خصوص تحریم ها از جمله اینکه واشنگتن فقط 
تحریم های برجامی را برمی دارد، تصریح کرد: تهران 
تصمیم خودش را در سال ۲۰۱۴ گرفته و تا امروز 
بر این تصمیم باقی است. خطیب زاده ادامه داد: 
در خصوص دور جدید مذاکرات فنی، که در وین در 
حال انجام است، تهران به صورت شفاف اعلام کرده 
است که اگر تمامی تحریم ها برداشته شود و انتفاع 
ایران از رفع تحریم ها راستی آزمایی شود قطعا ایران 
به کلیه تعهدات خود منطبق بر برجام عمل خواهد 
کرد. وی ادامه داد: این تصمیمی است که واشنگتن 
هنوز نگرفته و هنوز دل در گرو میراث شوم دولت 
قبلی آمریکا دارد و این دولت آقای بایدن است که 
باید تصمیم بگیرد که می خواهد همچنان دل در 
گرو میراث شکست خورده دولت قبلی آمریکا داشته 
باشد یا از آن فاصله بگیرد و به تعهدات خود عمل کند. 
وی در مورد انتشار برخی از اخبار از مذاکرات وین 
به نقل از منابع آگاه گفت: ما در وزارت خارجه هیچ 
منبع آگاهی نداریم. مواضع ما صریح است. استفاده از 
هر منبع آگاهی با هر نیت و استفاده ای قطعا وزارت 
خارجه نیست و همان طور که گفتم مواضع وزارت 
خارجه صریح است و این را در رفتار حرفه ای سالیان 

اخیر خود نشان داده ایم. 

گـــــزارش

پورحسین:  ملی-علیرضا  آرمان 
چند روز پس از مصوبه جنجالی شورای 
نگهبان در خصوص شرایط ثبت نام در 
انتخابات ریاست جمهوری، معاونت حقوقی 
ریاست  جمهوری طی نامه  ای در 7 بند 
تفسیر حقوقی خود را از این مصوبه ارائه 
کرد. این نامه صلاحیت وضع معیارهای نوعی یا قانون گذاری 
را بر اساس اصل 7۱ قانون اساسی، صرفا به عهده مجلس 
شورای اسلامی دانسته و تاکید کرده است که در صورت 
تصویب قانون از سوی مجلس هم ابلاغ آن برای اجرا با 
رئیس جمهوری است. معاونت حقوقی ریاست جمهوری، 
در نظریه خود آورده است که به موجب اجزای یک ودو بند 
۱۰ سیاست های کلی انتخابات، ابلاغی مقام معظم رهبری، 
شناسایی اولیه توانایی و شایستگی داوطلبان در مرحله 
ثبت نام صرفا از طریق شیوه های مناسب قانونی مجاز است 
و این یعنی در صورت خلأ و لزوم تعیین شرایط، این مساله 
باید در قانون مصوب مجلس پیش  بینی شود نه هیچ مصوبه 
دیگری. معاونت حقوقی در جمع  بندی نظریه خود وزارت 
کشور را مکلف دانسته تا وظایف اجرایی خود را در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ بر اساس قوانین موجود و آیین  نامه ها 
و قوانین مربوطه انجام دهد. در همین راستا رئیس جمهور به 
وزارت کشور دستور داده طبق جمع بندی نظریه معاونت 
حقوقی عمل کند؛ اتفاقی کم نظیر در تاریخ معاصر کشور که 
منجر به اختلافاتی در این حوزه حساس شده است. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با یوسف مولایی، 
حقوقدان و استاد دانشگاه داشته است که در ادامه می خوانید.
 مصوبه شورای نگهبان را در خصوص شرایط 
ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری قانونی می دانید؟

در قانون اساسی وظایف نهادهای مختلف مشخص 
شده است و قانون گذاری وظیفه مجلس شورای اسلامی 
است. از سوی دیگر ابهاماتی در خصوص انتخابات و شرایط 
شرکت کنندگان در آن نیز وجود داشته که شاخص ترین ابهام 
در این عرصه رجل سیاسی بوده که همواره بحث در خصوص 
آن وجود داشته است. در قانون اساسی به علت اینکه صرفا 
مسائل کلی مطرح شده ، باید جزئیات در قانون کلی مشخص 
شود. مجلس تا این لحظه اقدامی در این باره انجام نداده و 
کوتاهی مجلس منجر به مصوبه شورای نگهبان شده است. 
شورای نگهبان قانونا مفسر قانون اساسی است و می تواند 
قانون اساسی را تفسیر کند؛ اما اقدام اخیر آنها مصداق 
تفسیر نیست و عملا شورای نگهبان به حوزه قانون گذاری و 
وظیفه مجلس ورود کرده است. شورای نگهبان مسلما نباید 
قانون گذاری کند و اعتراض ها در این خصوص صحیح است. 
در حوزه انتخابات به علت اینکه نهادی بالادست شورای 
نگهبان تعیین نشده به همین علت مرجعی نیست تا اقدام 
شورای نگهبان را مورد سنجش قرار دهد. این نقصی است که 
در قانون وجود دارد و شورای نگهبان نیز از این خلأ استفاده 
کرده و حوزه نظارت خود را گسترش داده است. هیچ نهادی 
امروز در کشور وجود ندارد تا تخلف و تخطی شورای نگهبان 
را بررسی کند و این تبدیل به یک معضل شده است. عملا 
شورای نگهبان هر تصمیمی بگیرد قابلیت اجرایی پیدا 

می کند؛ هر چند از نظر قانونی مشکل داشته باشد.
 اقدام رئیس جمهوری در رد مصوبه شورای نگهبان 
را می توان صحیح دانست و آیا قدرت عملیاتی شدن 

دارد؟
شورای نگهبان به علت اینکه نظارت استصوابی انجام 
می دهد و یک اصل گسترده است، اختلاف وزارت کشور و 
شورای نگهبان نتیجه ای مشخص دارد زیرا در نهایت این 
شورای نگهبان است که باید صحت انتخابات را تایید کند. 
شورای نگهبان بر هر مرحله ای از انتخابات که ایراد وارد کند، 
انتخابات بی اعتبار می شود. وزارت کشور نمی تواند تصمیمات 
شورای نگهبان را بی اعتبار کند اما شورای نگهبان می تواند 
تصمیمات وزارت کشور را ملغی کند. شورای نگهبان همیشه 
می تواند اراده خود را حاکم کند و این به علت نبود نهاد 
بالادستی در حوزه انتخابات است. رئیس جمهوری نیز تفسیر 
خود را از قانون دارد و به صورت اصولی این مصوبه را رد کرده 
اما به نظر می رسد در پایان این شورای نگهبان باشد که نظر 
خود را تحمیل کند. نظر ریاست جمهوری درست است و نباید 
تمکین از تصمیمی کند که قانون نیست اما در عمل دستگاه 
اجرایی نمی تواند نظر خود را بر دستگاه نظارتی تحمیل کند. 
این بن بست و گره با دستان آن نهادی باز می شود که وظایف 
خود را خود تعیین می کند، که این نهاد شورای نگهبان است. 
شورای نگهبان در انتخابات نهاد بالادستی دستگاه اجرایی 
است و این نهاد با استفاده از نظارت استصوابی نظر سایر 
دستگاه ها را بی اثر می کند. این اتفاق در گذشته نیز افتاده و 
شاهد بودیم که پس از ورود یکی نمایندگان استان به مجلس ، 

او را واجد شرایط ندانستند.
 این اختلاف به وجود آمده میان دولت و شورای 
نگهبان چگونه قابل حل است و منجر به چه مسائلی 

می شود؟
نقص هایی وجود دارد که منجر به این اتفاق شده است. از 
یک سو ابهاماتی در قانون انتخابات وجود دارد و از سوی دیگر 
وظیفه شورای نگهبان قانون گذاری نیست. باید یک گفتمان 
ملی شکل گیرد تا اختیارات شورای نگهبان به صورت شفاف 
مشخص و یک چارچوب در این حوزه درست شود. در این 
اختلاف به وجود آمده حتی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نیز نمی تواند ورود کند و بعید به نظر می رسد از این مسیر این 
گره باز شود. در مساله انتخابات موضوع متفاوت با سایر قوانین 
و مسائل می شود و اختیارات شورای نگهبان بیشتر است. به 
علت اینکه قبل از اینکه مصوبه شورای نگهبان مراحل قانونی 
خود را طی کند، یک گره در انتخابات ایجاد کرده و بهتر است 
شورای نگهبان این مصوبه را عملیاتی نکند. باید یک لایحه به 
مجلس برده می شد تا این مشکلات به وجود نیاید. این مسیر 
قانونی نیست و باعث شده اختلاف ایجاد شود. شورای نگهبان 
از خلأ موجود در قانون انتخابات استفاده کرده و همین امر 

سبب شده سخت بتوان مصوبه آن را ملغی کرد.

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: ثبت نام 
انتخابات سیزدهم ریاست جمهوری از 8 صبح امروز 
آغاز شد و به زودی نامزدهای اصلاح طلب با چالش 
قدیمی فیلترهای نظارتی دست و پنجه نرم خواهند 
کرد. نگرانی از رد صلاحیت، کابوس دائمی جریان 
اصلاحات است. با این حال شرایط اصولگرایان اینگونه 
نیست و هیچ ترسی از رد صلاحیت در این جریان 
وجود ندارد. همچنین برخی چهره های اصولگرا از 
اعلام نامزدی سید ابراهیم رئیسی نامزد اجماعی 
خود در انتخابات خبر داده اند تا با کمک او بتوانند 
ریاست جمهوری را به دست بیاورند. در این میان هنوز 
مشخص نیست که چهره هایی مانند سید مصطفی 
تاجزاده در انتخابات پیش رو چه سرنوشتی خواهند 

داشت.
 آغاز ثبت نام انتخابات ریاست جمهوری 

عده ای مضطرب و عده دیگری منتظرند. این 
شاید وضعیت دو جناح صاحب نام سیاسی در کشور 
باشد. اصلاح طلبان در سردرگمی به سر می برند و از 
رد صلاحیت ها هراس دارند و اصولگرایان همچنان 
انتظار نامزدی رئیسی را در انتخابات دارند. از ساعت 
8 صبح امروز ۲۱ اردیبهشت، ثبت نام از داوطلبان 
انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری آغاز 
می شود. ثبت نام از داوطلبان فقط در وزارت کشور 
انجام می شود. داوطلبان تا روز ۲۵ اردیبهشت فرصت 
دارند، در این انتخابات ثبت نام کنند. زمان ثبت نام از 
ساعت 8 الی ۱8 روزهای ۲۱ تا ۲۵ اردیبهشت خواهد 
بود. این شاید ساده ترین مرحله باشد و بالافاصله پس از 
اتمام ثبت نام ها، همه نامزدها در انتظار پیامک شورای 
نگهبان برای احراز صلاحیت خود هستند. این شورا 
تا۳۰ اردیبهشت صلاحیت داوطلبان را رسیدگی 

می کند. از روز ۳۱ اردیبهشت تا ۴ خرداد نیز شورای 
نگهبان فرصت دارد به شکایت داوطلبان ردصلاحیت 
شده رسیدگی کند. روز پنجم خرداد لیست داوطلبان 

تایید صلاحیت شده اعلام خواهد شد.
تاجزاده به حذفی ها پیوست؟

در روزهای اخیر با ابلاغیه شورای نگهبان عده ای 
از نامزدهای احتمالی انتخابات از دایره خارج شده اند 
و شاید شرایط ابلاغی نامزدها به گونه ای تاویل و 
تفسیر شوند که علاوه بر محمدجواد آذری جهرمی، 
اسدا... بادامچیان و سید محمد غرضی، شخصی مانند 
سید مصطفی تاجزاده نیز نتواند در انتخابات ثبت نام 
کند. با این تفاسیر لیست ۱۱ نفره اصلاح طلبان برای 
نامزدهای جریان اصلاحات، محدودتر از قبل نیز 
باشد. در این رابطه سعید شریعتی فعال سیاسی 
اصلاح طلب، به ایلنا می گوید: »شورای نگهبان 
هیچ گاه خودش را پاسخگو نمی داند، توجه داشته 
باشید انسان زمانی چیزی را نقد می کند که امکان 
اصلاح وجود داشته باشد اما هنگامی که چنین 
چیزی نیست، باید لبخند زد و از کنارش رد شد، 
خیلی نباید وقت خود را برای چیزی که امکان نقد آن 
وجود ندارد، تلف کنیم.« با این تفاسیر به نظر می رسد 
برخی اصلاح طلبان از اصلاح رویه های حذفی از سوی 
فیلترهای نظارتی ناامید شده اند. با این حال شاید 
برخی اصلاح طلبانی که قصد نامزدی در انتخابات را 
دارند، این فرصت را مغتنم بشمارند و امیدوار باشند، 
رقبای درون حزبی آنان تایید صلاحیت نشوند تا جبهه 

اصلاحات بر آنان اجماع داشته باشد.
 کردها نامزد انتخابات شوند

اصلاح طلبان تحقق ایده انتخابات آزاد را از سال ها 
پیش مطالبه کرده اند. یکی از مطالبات ذیل این مساله 

حضور نامزد اقلیت های قومیتی و حتی مذهبی در 
انتخابات است. اخیرا جلال جلالی زاده فعال سیاسی 
اصلاح طلب، در گفت وگویی تصریح کرد: »ما در 
سطح ایران چهره های زیادی در میان کردها داریم که 
می توانند داوطلب انتخابات ریاست جمهوری باشند. 
از خراسان شمالی، تا ایلام، کرمانشاه و آذربایجان 
غربی.« این مطالبات اما به دلیل ساخت سیاست در 
ایران، برخی دلواپسی های یا دلایل دیگر چندان مورد 

توجه مسئولان قرار نمی گیرد.
 احتمال نامزدی رئیسی 

اصولگرایان نسبت چندانی با انتخابات آزاد و حضور 
اقلیت ها برقرار نمی کنند و تنها دغدغه آنان پایان 
انتظار نامزدی رئیسی در انتخابات است. منوچهر 
متکی، سخنگوی شورای وحدت در این زمینه به 
برنا گفت: »اظهارنظرها یا براساس اطلاعات است 
یا بر اساس تحلیل. اطلاعات از شخص جناب آقای 
رئیسی نداریم اما تحلیل مبتنی بر شواهد داریم؛ 
شواهدی قوی که به ما دیکته می کند و احتمال آمدن 
آقای رئیسی را بیش از هر زمان دیگری می بینیم اما 
امروز و در این لحظه حضور رئیسی در انتخابات بیش 
از همیشه، محتمل است.« بسیاری از اصولگرایان 
باور دارند که رئیسی جایگاه ریاست قوه قضائیه را 
برای کسب جایگاه ریاست جمهوری رها خواهد 
کرد. سید حسین نقوی حسینی نماینده مجلس 
دهم، به برنا گفت: »رئیسی عزم خود را برای ورود به 
عرصه انتخابات جزم کرده است و احتمالا به جهت 
سیادت شان در روز عید فطر اعلام کاندیداتوری 
می کنند و روز جمعه هم که روز بزرگی است برای 
ثبت نام به محل وزارت کشور تشریف می آورند.« 
اگر این تحلیل ها صحت داشته باشد، تکلیف جریان 

اصولگرا برای انتخابات کاملا روشن خواهد بود و نیاز 
به تلاش بیشتر در مسیر اجماع نیست.

 سعید محمد نامزد پوششی
رئیسی در حال حاضر بیشترین اخبار را در میان 
رسانه ها به خود اختصاص داده است و ریاست 
قوه قضائیه سبب شده اخبار او از شبکه های گوناگون 
صداوسیما پوشش داده شود. از همین رو رئیسی 
نیازی به تبلیغات برای نامزدی خود در انتخابات 
ندارد. او مطرح ترین چهره اصولگرایان است و با 
وجود بایکوت اصلاح طلبان در صداوسیما، رئیسی 
احتمال پیروزی خود را در رقابت تبلیغاتی بالا خواهد 
دید. سید محمد حسینی وزیر ارشاد دولت محمود 
احمدی نژاد، در اظهاراتی از احتمال کناره گیری 
رستم قاسمی، قاضی زاده، نیکزاد و محمد عباسی به 
نفع رئیسی گفت و درباره پدیده نامزد پوششی اعلام 
کرد: »ممکن است سعید محمد در صورت تایید، 
در مناظره ها در کنار و یاور آقای رئیسی باشد.« در 
روزهای اخیر این سخنان درباره سعید جلیلی نیز 
مطرح شده بود؛ اما صحت آن تا آغاز اولین مناظره 

انتخاباتی مشخص نخواهد شد.
 شورای نگهبان قصد تغییر رویه ندارد

تکلیف رویکرد نهاد نظارت در انتخابات پیش رو 
هنوز برای مردم شفاف نیست. در همین زمینه حسین 
انصاری راد، فعال سیاسی اصلاح طلب، گفت وگویی با 

»آرمان ملی« داشته که در ادامه می خوانید.
 اصلاح طلبان از رویکرد احتمالی شورای 
نگهبان در انتخابات ریاست جمهوری نگران 
هستند. آیا رویکرد این شورا مانند انتخابات 
سال 98 خواهد بود یا برای افزایش مشارکت 
تجدیدنظرهایی در فرآیند احراز صلاحیت به 

وجود می آید؟
با اقدامی که در ابلاغیه به وزارت کشور انجام شد، 
به نظر می رسد بنایی برای تغییر رویکرد وجود نداشته 
باشد. ، قانون گذاری منحصرا در اختیار مجلس بوده 
و شورای نگهبان تنها مسئول بررسی همان مصوبات 

است.
 با این شرایط آیا آقای تاجزاده نیز امکان 

ثبت نام در انتخابات را نخواهند داشت؟
آقای ظریف با این تفاسیر می توانند در انتخابات 
ثبت نام  امکان  تاجزاده  آقای  اما  نامزد شوند؛ 
نخواهند داشت. وضعیت عملکرد شورای نگهبان 
تایید صلاحیت تاجزاده را ایجاب نمی کند. این روش 
سبب خواهد شد انتخاباتی به معنای حقیقی انجام 
نشود. با شرایطی که شورای نگهبان تا کنون داشته، 

انتخاباتی با مشارکت بالا انجام نخواهد شد.

آرمان ملی- مطهره شفیعی:  می دانند آخرین ماه های عمر 
دولت دوازدهم و نیازمند رای مردم برای تصاحب دولت سیزدهم 
هستند اما مانند اکثر مواقع تنها راه هایی به ذهن شان خطور می کند 
که پیش از این بارها آزمایش شده و شکست خورده است. یکی از 
این راه ها سیاه نمایی درباره عملکرد دولت روحانی و سیاه نمایی 
درباره عملکرد وزرای موفقی مانند ظریف است و به تصور خودشان 
مردم فریب این القائات دروغین را خورده و نام کاندیدای دلواپس 
اصولگرایان را روی برگه های رای می نویسند. بسیاری در ذهن دارند 
که بارها اقوام درجه یک رئیس جمهور از سوی دلواپسان مورد هجمه 
قرار گرفته اند و شایعات زیادی درباره آنها منتشر شده؛ روزی مدعی 
تصویر بی حجاب دختر روحانی در اتریش شده اند و پس از افشای 
دروغ بودن این ادعا ، بازی جدیدی را آغاز کرده اند که چرا دختر 
رئیس جمهور باید در خارج مرزهای کشور زندگی کند؛ اما کمی 
بعد که فهرست آقازاده های مقیم خارج به ویژه دختر حدادعادل 
منتشر شد، راهی جز سکوت و شرمندگی نداشتند. روز دیگر 
ماجرای عضویت دختر روحانی در هیات علمی یک دانشگاه تهران 
را مطرح کردند که این موضوع هم برای القای عضویت رانتی دختر 
رئیس جمهور بود. در همین راستا بسیج دانشجویی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، در نامه ای به رئیس این دانشگاه، خواستار 
شفاف سازی پرونده مریم روحانی، فرزند رئیس جمهوری در جذب 
هیات علمی این دانشگاه شده که باز هم نتیجه ای برای دلواپسان 
نداشته، چرا که ۳  آبان سال گذشته رئیس دانشکده فناوری های 
نوین دانشگاه شهید بهشتی عضویت دختر روحانی به عنوان هیات 

علمی این دانشگاه را تایید کرده است.
 پروژه جدید نمایندگان دلواپس

در همین راستا دیروز جمعی از نمایندگان مجلس خواستار 
تحقیق و تفحص از نحوه خرید ملک جماران توسط رئیس جمهور 
شدند. این  نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواستار تحقیق 
و تفحص از نحوه خرید ملک جماران توسط حسن روحانی 

رئیس جمهور شدند. متن تحقیق و تفحص به شرح زیر است: 
عنوان تحقیق و تفحص: تحقیق و تفحص از نحوه خرید خانه 
شخصی آقای روحانی و ملک جماران. شرح: تحقیق و تفحص از 
منبع خرید ملک جماران آقای روحانی. اسامی امضا ءکنندگان 
تحقیق و تفحص از نحوه خرید خانه شخصی آقای روحانی و ملک 
جماران: علیرضا سلیمی، احسان ارکانی، حسینعلی حاجی دلیگانی. 
حبیب ا... دهمرده،  سید احمد رسولی نژاد، جلال رشیدی کوچی،  
یعقوب رضازادپ،  علی اکبر علیزاده،  احمد حسین فلاحی،  
بهروز محبی نجم آبادی،  احمد محرم زاده یخفروزان،  کیوان 
مرادیان کوچکسرائی،  حسین میرزایی،  علیرضا نظری و  جواد 

نیک بین.
 مروری بر آنچه سوژه شد

آنچه نمایندگان دلواپس سوژه تحقیق و تفحص قرار دادند، جدید 
نبود و چند صباحی است که به ملک رئیس جمهور نظر دارند. تیرماه 
سال گذشته بود که برنا نوشت: » شبکه اجتماعی توییتر  چندی 
پیش انتشار خبری دروغ را آغاز کرد و مدعی شدند رئیس جمهوری 
بنایی ۴۰۰۰ هزار متری در منطقه یک )جماران( می سازد که این 
اقدام غیرقانونی مورد اعتراض اهالی این منطقه قرار گرفته است!! 
پس از این توئیت به سرعت یکی از اعضای شورای شهر این گفته ها 
را تائید می کند و ژانر تخریبی علیه رئیس جمهور آغاز می شود. 
محمد جواد حق شناس، عضو شورای شهر تهران بدون هیچ گونه 
بازدید از این ملک به یک باره توئیت یکی از تخریب کنندگان را 
تایید می کند؛ تاییدی که تا تکذیب آن کمتر از ۲۴ ساعت زمان 
می برد. از اعضای شورای شهر، شهرداری تا نهاد ریاست جمهوری 
نسبت به این ادعای دروغین واکنش نشان دادند. شهرداری تهران 
به سرعت پس از ادعاهای توئیتری واقعیت را بر ملا می کند. حمید 
موسوی شهردار منطقه یک، فردای آن روز می گوید:. »این ملک 
مربوط به شخص نیست و به نهاد ریاست جمهوری تعلق دارد. ۶ سال 
پیش مجوز گودبرداری در ملکی متعلق به نهاد ریاست جمهوری 

در جماران صادر و در نهایت یک گود ۱۴ متری حفاری شد اما بعد 
از مدتی این گود به حال خود رها شد و به مرور زمان به علت عمر 
محدود سازه نگهبان در زمره گودهای پرخطر قرار گرفت. پیش از 
سال جدید، نهاد ریاست جمهوری نسبت به تکمیل ساخت و ساز و 
درخواست اخذ پروانه نیز اقدام کرد«. حجت نظری، عضو شورای 
شهر تهران در این خصوص می گوید: » گرچه در رسانه ها گفته شد 
که این ساخت و ساز مربوط به جناب آقای حسن روحانی است، اما 
مدارک و اسناد موجود نشان می دهد ملک مذکور از سال 7۵ در 
مالکیت نهاد ریاست جمهوری بوده و براساس اسناد، اساسا ارتباطی 

با شخص رئیس جمهور ندارد«.
 تناقض های مالکیتی یک ملک

پس از این ادعای بدون سند و تناقض گویی در سیستم مدیریت 
شهری محمد جواد حق شناس در واکنش به ادعای قبلی خود 
مبنی بر تایید ساخت و ساز در ملک شخصی رئیس جمهور گفت: 
»بنده عرض نکردم این ملک متعلق به شخص آقای روحانی است! 
بلکه عنوان کرده ام متعلق به نهاد ریاست جمهوری است« این در 
حالی است که حق شناس توئیت خود را به توئیتی ارجاع داد که 
این خبر کذب در آن منتشر شده بود. پس از همه این گفت وگو ها 
محسن هاشمی معتقد است به روحانی ظلم شده است او می گوید: 
»درباره ملک جماران به روحانی ظلم شده است. ملک جماران 
خانه شخصی نیست و قرار بود دفتر ریاست جمهوری شود. به نظرم 
به روحانی در این زمینه ظلم شده است چرا که این خانه متعلق 
به نهاد ریاست جمهوری و نه شخص رئیس جمهور است. اکثر 
گودهای پرخطر متعلق به مدیریت قبلی است.« روابط عمومی نهاد 
ریاست جمهوری هم در جوابیه ای آورد: »این ملک قدیمی بر اثر گذر 
زمان و عدم رسیدگی در سال های گذشته دچار آسیب های جدی و 
به شکل نیمه مخروبه در آمده بود که در چند سال قبل برای ساخت 
گودبرداری شده بود. رها شدن گودبرداری مورد اعتراض همسایگان 
بوده و بیم آن می رفت که به منازل آنان نیز آسیب بزند، به همین 
جهت ساخت آن در سال گذشته در دستور کار قرار گرفت. این 
خبرسازی کذب براساس برخی قرائن موجود از سوی کسانی صورت 
گرفته که طی سال های گذشته برنامه ای برای این ملک داشته اند که 
به علت عدم توفیق در رسیدن به اهداف شان دست به فضاسازی هایی 

این چنین زده اند.«

دلواپسان پارلمان هر روز یک سورپرایز علیه دولت دارند 

حالا نوبت تحقیق و تفحص از ملک روحانی!

نماینده تهران در مجلس دهم  با اشاره به حضور نظامیان 
در عرصه انتخابات گفت: از ابتدای انقلاب، گروهی از نظامیان 
که افرادی دلسوز و قوی بودند، قصد نقش آفرینی در سرنوشت 
کشور را داشتند. بعد از جنگ، زمانی که مسیر به قدرت 
رسیدن افراد تغییر کرد، باید کسانی که انگیزه و استعداد 
سیاسی داشتند، در احزاب جمع می شدند. امروز این افراد 
قصد فعالیت در عرصه نظامی و سیاسی را دارند که این راه ، 
راهی اصولی نیست.  متأسفانه امروز نیروهای نظامی مانند 
احزاب در حال فعالیت انتخاباتی هستند اما باید با حضور 
نظامیان در انتخابات برخورد می شد. سهیلا جلودارزاده در 
خصوص فضای انتخاباتی کشور، بیان کرد: گاهی به عنوان 
گروهی که قصد به دست گرفتن قدرت را دارند، فکر می کنند 
اگر مخالفان را ساکت و حذف کنند می توانند به ایده های خود 
دست یابند؛ در صورتی که تاریخ ثابت کرده با مردمداری 

می توان حکومت کرد. 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره 
انتشار شایعاتی مبنی بر اینکه ظریف در کمیسیون امنیت ملی 
دست روی قرآن گذاشته و گفته در انتخابات کاندیدا نمی شود، گفت: 
به هیچ وجه چنین چیزی نبوده است و کاملا آن را تکذیب می کنم. 
آقای ظریف پیش از این هم در کمیسیون تاکید کرده بود که کاندیدا 
نمی شود. ابراهیم رضایی افزود: آقای ظریف پیش از این در جلسات 
کمیسیون امنیت ملی گفته بود که کاندیدا نمی شود و روز گذشته 
هم این را برای چندمین بار تکرار کرد. آقای ظریف توضیح داد که 
برایش حجت نشده که کاندیدا شود. او گفت که نمی خواهد مذاکرات 
انتخاباتی باشد و نباید مذاکرات را به انتخابات گره زد و قصد و بنایی 
برای حضور در انتخابات ندارد. رضایی همچنین اظهار کرد: آقای 
ظریف این را هم بیان داشته که هیچ گاه خطی و اصلاح طلب نبوده. 
حتی گفت به اصلاح طلبان بگویید دست از سرم بردارند. آنها قبلا هم 
سراغ من آمده بودند. هشت سال پیش هم آمدند و به آنها گفتم که 

یک نفر دیگر را پیدا کنید.

سفیر کشورمان در کرواسی با اعتقاد به اینکه توافق وین با لغو 
عملی تحریم ها در دسترس است، گفت : سیاست خارجی در ایران، 
حاصل یک فرآیند و اجماع حاکمیتی است و با تغییر دولت ها، تغییر 
نمی کند. پرویز اسماعیلی اظهار کرد: توافق در وین با لغو عملی و  
تضمین شده تحریم های قید شده در برجام و تحریم های ترامپ، در 
دسترس است. وی گفت: برای ما جناح های سیاسی حاکم در آمریکا 
تفاوتی ندارند، بلکه احترام به ملت و منافع ملی ایران مهم است. این 
دیپلمات کشورمان در بخش دیگری از این گفت و گو اظهار کرد:  
سکوت سازمان های بین المللی در قبال خرابکاری در سایت نطنز که 
تحت نظر آژانس است، تعجب برانگیز بود. وی درباره برقراری رابطه 
با عربستان نیز گفت:  بیش از اینکه به دلایل تغییر لحن یا سیاست 
عربستان در قبال منطقه فکر کنیم؛ این مساله را اگر چه دیرهنگام، 
ولی گامی ضروری و مثبت می دانیم. اسماعیلی افزود: پیشگام مودت 
با همسایگان بوده ایم؛ عربستان می تواند وارد فصل تازه ای از همکاری 

با ایران برای نیل به ثبات، صلح و توسعه منطقه شود.

 ظریف 
دست روی قرآن 

نگذاشت

 توافق وین با لغو
  عملی تحریم ها 

در دسترس است

 با مردمداری
  می توان حکومت 

کرد

»آرمان ملی« از وضعیت جریان های سیاسی در روز اول ثبت نام گزارش می دهد

آغاز دلهره رد صلاحیت 
اصلاح طلبان

  رئیسی روز عید فطر اعلام کاندیداتوری می کند؟
 حسین انصاری راد در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 با این رویکرد امکان مشارکت حداکثری وجود ندارد

 

 


